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Po pěti letech neměnných tarifů se od  prvního 
července letošního roku zvyšují ceny za po-
užívání pražské hromadné dopravy. O nece-
lých deset procent vzrostou ceny předplatních 
kupónů, citelněji stoupne cena jednorázových 
jízdenek. Ta však bude částečně kompenzová-
na prodloužením doby jejich platnosti. 

Roční předplatní kupón bude stát 4150, 
čtvrtletní 1260 a měsíční 460 korun. Plnocen-
ná jednorázová jízdenka bude od počátku  čer-
vence stát 20, nepřestupní pak 14 korun. Jed-
norázovým jízdenkám se současně prodlužuje 
doba platnosti: plnocenná jízdenka bude platit 
75 namísto stávajících 60 minut, platnost ne-
přestupního lístku se prodlužuje ze stávajících 
čtyř stanic metra na pět a v povrchové dopravě 
z 15 na 20 minut. Praha také nově zvýhodňuje 
důchodce do sedmdesáti let.

Rozhodnutí Rady hlavního města Prahy 
předcházela dlouhodobá diskuse, zvažovaly 
se klady i zápory tohoto rozhodnutí. S ohle-
dem na objektivní skutečnosti se nakonec ra-
da rozhodla návrh na zvýšení ceny jízdného 
přijmout. Rozhodnutí podpořili v radě jak zá-
stupci ODS, tak ČSSD. „Prioritou Prahy byla, 
je a vždy bude podpora integrovaného systému 
městské hromadné dopravy, která patří mezi 
světovou špičku. Jestliže chceme tuto úroveň za-
chovat, musí dojít i ke změnám v cenových ta-
rifech,“ prohlásil v této souvislosti pražský pri-
mátor Pavel Bém. Od roku 1998, kdy se v hlav-
ním městě naposledy zvyšovaly ceny jedno-
rázového jízdného, stouply v České  republice 
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spotřební daně o 30 procent, ceny pohonných 
hmot rovněž o 30 procent, energií dokonce 
o 40 procent. Na druhé straně mzdy Pražanů 
vzrostly o plných 60 procent. Zatímco před 
sedmi lety byl průměrný plat na území hlav-
ního města 12 tisíc korun, v současné době 
bere průměrný Pražan 18 tisíc korun hrubé-
ho. Tržby z jízdného přitom v současné do-
bě kryjí pouze 23,1 procenta provozních ná-

MODERNÍ METRO. Změna tarifů umožní v pražské MHD další modernizaci.
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Prestižní Pražské primátorky
Primátorky patří k Praze už neuvěřitelných 95 
let. Staly se nejprestižnějším  veslařským zá-
vodem v dějinách českého veslování,  kterým 
prošly všechny veslařské legendy. V červnu 
1910 se prvním vítězem stala posádka Ves-
lařského klubu  Slavia, která převzala primá-
torský štít s nápisem „Silné mládeži – opoře 
vlasti“. Od roku 1968 jim dominují armád-
ní veslaři, kteří se nepodíleli na vítězné po-
sádce jen čtyřikrát. Osmiveslice s posádkou 
Dukly a Slavie zvítězila i loni. Příznivci ves-
lování opět našli o uplynulém víkendu cestu 
na smíchovský břeh  Vltavy, aby zažili neopa-
kovatelnou atmosféru závodu. A bylo oprav-
du na co se dívat. Soutěžily například vete-
ránské osmiveslice žen i mužů, dorostenci 

Až se nás léto zeptá
Staré české přísloví praví: Buď připraven, až 
se tě zima zeptá, cos dělal v létě.  Když se 
nad tím zamyslím, v případě hlavního měs-
ta Prahy ho lze též převrátit. Naštěstí jsme 
však připraveni i na tuto variantu. A co od-
povíme, až se léto zeptá, co jsme dělali v zi-
mě? Po celý rok jsme pracovali a připravili 
pro Pražany i návštěvníky hlavního města 
celou řadu novinek. Zřejmě největší radost 
mi činí fakt, že několikaletá snaha hlavního 
města o zpřísnění podmínek pro provozo-
vání taxislužby byla minulý týden korunová-
na úspěchem. Prezident Václav Klaus stvr-
dil svým podpisem platnost novely zákona 
o silniční dopravě. Jsem přesvědčen, že za 
pomoci tohoto účinného nástroje a inten-
zivních kontrol se nám definitivně podaří 
pověst pražské taxislužby napravit. 

Za nemenší úspěch považuji schvále-
ní vyhlášky zakazující na území hl. měs-
ta  Prahy propagaci erotických vystoupení 
a služeb, díky které z ulic k 1. červnu zmi-
zeli dotěrní nahaněči erotických klubů ob-
těžující především ve večerních hodinách 
kolemjdoucí a nevkusné reklamy lákající 
ke vstupu do erotických podniků. Mohu 
Pražanům i návštěvníkům našeho hlavního 
města slíbit, že využijeme všech dosavad-
ních i nově nabytých prostředků, abychom 
oba výše zmíněné nešvary, které kazí po-
věst metropole, důsledně vymýtili.

Naopak podporovat chceme do bu-
doucna všechny akce a projekty, které 
Praze svědčí. Za takové osobně považu-
ji třeba znovuotevření zrekonstruovaných 
Žlutých lázní připomínajících Vančurovo 
Rozmarné léto, festival United Islands, kte-
rý o víkendu odstartoval pražskou fes-
tivalovou sezonu, nebo projekt Sculptu-
re Grande, který v brzké době opět zapl-
ní Václavské náměstí moderním uměním.   
Zkrátka léto bude v Praze jako každoroč-
ně barevné, plné života a kultury. Do Pra-
hy stejně jako do celé Evropy sice oficiál-
ně dorazí až 21. června, ale s ohledem na 
padající teplotní rekordy si dovolím přírodu 
trošku předběhnout a popřát Vám příjem-
né léto již teď. 
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CO ČEKÁ NA JIRKU ŠLÉGRA V LÉTĚ
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Karel Gott nashromáždil ve voliéře ve své 
vile na pražském Smíchově neuvěřitelných 
třicet Slavíků. 14. července mu bude 66 let, 
ale jeho kariéra zdaleka nekončí. Měsíc 
před svými šestašedesátými narozeninami 
podruhé vystoupí ve slavné  Carnegie Hall.

Jste tělem i duší Pražák?
Nenarodil jsem se v Praze, ale v Plzni, kde 

jsem žil s rodiči do svých pěti let. Pak jsme 
se přestěhovali do Prahy, protože náš dům 
vybombardovali Spojenci „tenkrát v čty-
řicátom pátom“. Jsem jim přesto dodnes 
vděčný, tak to tam napište. Nejdřív se to 
nesmělo říkat, ale v době, kdy už se to zase 
smělo, jsem se byl na místo, kde jsme v Plzni 
bydleli, podívat. Stojí tam supermarket. Do 
Újezda Svatého Kříže jsem jako kluk jezdil 
k babičce na prázdniny. Na to se nedá zapo-
menout. Prožil jsem tam s rodiči celou do-
bu do konce války. V Újezdě jsou pochovaní 
mí rodiče, nedávno jsem tam zajel. Trochu 
jsem se rozhlídl a zkoušel jsem si vybavit tu 
 atmosféru jako tenkrát – ale marně. Jsem už 
dávno Pražák a je to tolik let...

Kobylisy, Strašnice a Bertramka. Vaše tři 
pražské adresy. Na poslední bydlíte jedna-
třicet let. To je neuvěřitelná věrnost!

To bylo jedno z mých životních štěstí, že 
jsem se tady usadil. Moje kariéra, o které 
se už dnes dá říct, že je úspěšná, se skládá 
z několika střípků štěstí. K nim patří vila 
na Bertramce stejně jako to, že jsem potkal 
správné  lidi, kteří mě přivedli k malová-
ní, že jsem poznal správnýho učitele zpěvu 
a všechny ty fantastický muzikanty, co mi 
věřili, i vydavatele – a k tomu patří místo, 
kde bydlím. Je tak důležitý, kde člověk ži-
je a na co se dívá! Když se koukám z terasy 
na město, hned ten den vypadá úplně jinak, 
než kdybych se díval do ponurýho dvora. 
Vím, že každý nemůže takhle bydlet. Dove-
du si představit, že to hned někoho napad-
ne, a proto rovnou takovou otázku předbí-
hám... Řeknu to na rovinu – to patří k tomu 
štěstí! Požitek dívat se na město z terasy 
 domu, jehož architektura je už sama o so-
bě vzácností. Můj dům je skvost a navíc je 
na něm lyra, kterou tam dal umístit první 
majitel domu, nakladatel a vydavatel pan 
Urbánek z tehdejší firmy Ultraphon. Vždyc-
ky si na něj vzpomenu, když se blížím do-
mů, a vnímám muzikantského ducha, který 
v domě žije.

Pokračování na str. 5
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Žluté lázně zvou Pražany k vodě
Oblíbené Žluté lázně na podolském bře-
hu Vltavy se představily v novém hávu. 
Po několika měsících rekonstrukce do-
stali zájemci o koupání, sportování či 
slunění od středy 1. června další příleži-
tost, jak prožít volné chvíle. Areál o roz-
loze skoro tři a půl hektaru a kapacitě 
osm tisíc návštěvníků výrazně prokoukl. 
Obnovy se dočkalo dětské brouzdaliště, 
skluzavky, terasa a cesty uvnitř areálu. 
Opravy proběhly také ve vnitřních objek-
tech včetně tančírny. 

Pražané zde najdou pláž, deset hřišť na 
pétanque či pět beachvolejbalových kur-
tů. Lázně fungují denně od 7 hodin ráno 
do 2 hodin následujícího dne.  Červnové 

 celodenní vstupné je 50  korun, od 17 hod. 
mohou zájemci do lázní zavítat zdarma. 
Děti, jimž měřidlo u pokladny ukáže výš-
ku pod 130 cm, nic neplatí. Senioři na-
rození před rokem 1940 platí poloviční 
vstupné. 

Žluté lázně, laděné do stylu retro třicá-
tých let minulého století, oslaví 16. červ-
na své 95. narozeniny. Doprovodí je vážné 
i úsměvné vzpomínky pamětníků, rodáků 
i hudebníků. Podoba areálu však ještě není 
definitivní. „V příštím roce se rozroste o loď 
s bazénem a chystáme také podstatné vylep-
šení inženýrských sítí a novou kanalizaci,“ 
 řekl Libor Votruba, předseda představenstva 
společnosti Taiko, která má areál od města 
v pronájmu. (rb, frh)

LÁKAVÉ LÁZNĚ.  Malý návštěvník je 
v nově otevřených Žlutých lázních očividně 
spokojen. Areál nabízí zábavu a odpočinek 
pro malé i velké.

kladů. „Zhruba sedmdesát sedm procent  ceny 
každé jízdy tak platí za cestující hlavní město. 
To je nepoměr, který je ve srovnání s ostatními 
evropskými metropolemi obrovský,“ prohlásil 
primátor. „Nůžky mezi městskými dotacemi 
a podílem, kterým na hromadnou dopravu ve 
městě přispívají cestující, se nemohou rozeví-
rat do nekonečna a především to je důvodem 
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VESLAŘI NA VLTAVĚ. Vltavská hladina o víkendu patřila Primátorkám.
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Pokračování na str. 2

a dorostenky, junioři, avšak největší pozor-
nost vzbudil hlavní závod 92. Pražských pri-
mátorek Zentiva – závod osmiveslic mužů 
o primátorský štít. Lodě na trať poslal star-
tér Miroslav Martinec, ceny vítězům předal 
 náměstek primátora Petr Hulinský. 
 (frh s použitím podkladů ČVS)

Od 1. 7. 2005 se zvyšují ceny, prodlužuje se platnost jednorázových jízdenek

Vítězové závodu osmiveslic
 mužů o primátorský štít

MUDr. Pavel Bém,
primátor hl. města Prahy

DUKLA PRAHA (čas 5:23,27 min.)
Jan Ventruba, Milan Doleček,  Petr 
Mašek, Jakub Litera, Petr Vitásek,  
Jakub  Makovička, Jan Schindler,  

Karel Neffe, Oldřich Hejdušek (korm.)
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Mění se tarify
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 změny tarifů,“ upozornil radní zodpovídající 
za dopravu Radovan Šteiner.

V novém jízdním tarifu bude zachováno 
jízdné zdarma pro kategorii seniorů od 70 let 
věku. Nově Praha zvýhodňuje kategorii dů-
chodců do 70 let: ti budou do budoucna využí-
vat tzv. seniorpasů, které je budou opravňovat 
k 50procentní slevě jak z předplatních kupó-
nů, tak z jednotlivého jízdného. Se seniorpa-
sem budou spojeny i některé další výhody, na-
příklad bezplatný nebo zvýhodněný vstup do 
Galerie hl. m. Prahy, pražské  botanické zahra-
dy, ZOO, Obecního domu, hvězdárny, plane-
tária, Městské knihovny a dalších. Technická 
podoba seniorpasů se v této chvíli ještě upřes-
ňuje, ale výhody, které budou s tímto jízdním 
dokladem spojeny, budou pro důchodce do 70 
let věku platit od 1. července. Jako jízdní do-
klad budou prozatím používat stávající prů-
kazku pro důchodce,  kterou  již nyní  pou-

žívají k získání slevy na předplatní kupóny. 
Průkazky nadále vydává Dopravní podnik hl. 
m. Prahy.    

Časové jízdné bude výhodnější
Většiny cestujících se dotkne změna tarifů 
jen minimálně, protože využívá časové před-
platní jízdenky. Jejich cena se zvyšuje jen 
o inflaci od jejich posledního zdražení, tedy 
o necelých deset procent.

Město počítá s tím, že peníze, které přijdou 
do městské kasy po zvýšení cen jízdného, se 
vrátí zpět do dopravy. „Použijeme je mimo ji-
né na nákup nových vozů metra, tramvají, au-
tobusů a na krytí dalších souvisejících nákla-
dů,“ řekl radní Radovan Šteiner. Dodal, že i po 
zdražení bude Praha nadále pokrývat dota-
cemi více než sedmdesát procent nákladů na 
 integrovanou dopravu.  

Ani po zvýšení jízdného však Praha nedosa-
huje evropské úrovně pokrytí provozních ná-
kladů tržbami. V naprosté většině evropských 
metropolí totiž kryjí tržby z jízdného více než 
30 procent provozních nákladů na městskou 
hromadnou dopravu. Například ve Varšavě 
kryjí tržby náklady ze 71,6 procenta, v Mni-
chově z 59, v Hamburku z 51, v Curychu z 45,1, 
v Bratislavě z 44,6, ve Vídni a Budapešti ze 40,4 
procenta. Nižší podíl než v Praze je v Lipsku 
(26,2) a v Římě (23 procent).

Většina cestujících 
si jízdu předplácí

Zhruba 70 procent cestujících používá při jíz-
dách městskou hromadnou dopravou časo-
vých předplatních jízdenek. Těch se tedy změ-
na tarifů dotkne jen minimálně, v podstatě se 
ceny zvyšují o růst inflace od jejich posledního 
zdražení v roce 2000. V procentním vyjádření 
se cena měsíčního předplatního kupónu zvy-
šuje o 9,52 procenta, čtvrtletního o 9,57 pro-
centa a ročního o 9,21 procenta.

Nepravidelní cestující používají v rozho-
dující míře jízdenky pro jednotlivou jízdu, 
pouze malá část využívá krátkodobé jíz-
denky,  zejména 24hodinové. Tarifní stra-
tegie Prahy zahrnuje také snahu zvýhodnit 
cenově tyto krátkodobé jízdenky před jíz-
denkami jednorázovými. Jejich využití je 
ekonomicky i provozně výhodnější jak pro 
Dopravní podnik hl. m. Prahy, tak pro ná-

Nové ceny jízdenek by měly hlavnímu městu přinést zhruba 592 milionů korun

vštěvníky města. Proto Praha v posledních 
letech výrazně rozšířila škálu nabídky krát-
kodobých časových jízdenek. Není to samo-
účelné, protože města, která tarifní politi-
kou prosadila vyšší využití krátkodobých 
časových jízdenek, si usnadnila například 
využití elektronických jízdních dokladů. 

Základní jízdné se zvyšuje u plnocenné 
přestupní jízdenky o 67 procent, ale sou-
časně se prodlužuje platnost jízdenky ze 60 
na 75 minut. Cena plnocenné nepřestup-
ní jízdenky se zvyšuje o 75 procent, ale je-
jí platnost se prodlužuje v metru ze čtyř na 
pět stanic a v povrchové dopravě z 15 na 
20 minut. Celkové zvýšení ceny po sečtení 

všech změn tarifů jízdného je 22,47 procen-
ta. Nový tarif PID výrazněji preferuje pra-
videlné cestující využívající časové před-
platní jízdenky, zejména jízdenku roční. 
Zvýšení jízdného je směrováno přednostně 
do kategorie nahodilých cestujících, využí-
vajících jednotlivé jízdné.

Úpravy tarifu mají cestující městskou 
hromadnou dopravou motivovat k přecho-
du k časovým předplatním jízdenkám a ke 
krátkodobým časovým jízdenkám (zejmé-
na 24hodinové jízdence) a tím vytvářet 
podmínky k budoucímu zavádění moder-
ních elektronických jízdních dokladů a či-
pových karet.

Další změny
Dochází i k některým dalším změnám v ta-
rifech. Za psa bez schrány se bude platit 
 plnocenné jízdné podle počtu projíždě-
ných pásem. Přeprava psů vyžaduje zvlášt-
ní ohledy a v mnoha případech i zvýše-
né náklady (např. úklid a dezinfekci). Psi 
přepravovaní ve schráně s nepropustným 
dnem budou i nadále přepravováni bez-
platně, nedosáhne-li schrána rozměrů 
podléhajících placení podle tarifu PID. Mě-
ní se také výše příplatku při zakoupení 
jízdního dokladu přímo u řidiče, který bu-
de činit 5 korun, což odpovídá praxi v ji-
ných tuzemských městech.

PROČ SE ZVYŠUJÍ CENY 
■ Hromadnou dopravu v Praze financuje 
hlavní město dotacemi z téměř osmdesáti 
procent. Tržby z jízdného tak nyní kryjí pouze 
23,1 procenta provozních nákladů, zhruba 
sedmdesát sedm procent ceny každé jízdy tak 
platí za cestujícího hlavní město. 

■ Praha kromě provozu hromadné dopravy 
financuje také rozvoj dopravní infrastruktury 
a dalších složek hromadné dopravy. Například 
letos Praha zaplatí za stavbu metra, obnovu 
vozového parku a další investice do hromadné 
dopravy 7,1 miliardy korun. 

■ Nepoměr mezi faktickou cenou jízdy 
a cenou jízdného je v Praze výrazně vyšší než 
v jiných srovnatelných městech Evropy. Praha 
je navíc proti většině evropských metropolí 
znevýhodněna i tím, že v jiných zemích 
kryje stát nebo země velkou část nákladů 
na stavbu metra i dalších dopravních sítí. 
U nás je příspěvek státu minimální a stavby 
nezbytné pro rozvoj dopravy financuje sama 
Praha.

■ Ceny jednotlivých jízdenek v Praze jsou 
stejné už sedm let a kupóny se naposledy 
zdražovaly před pěti lety. Přitom v této době 
výrazně vzrostly ceny energií, pohonných hmot 
a dalších vstupů. Od roku 1998 celkový 
vliv inflace zvýšil cenu vstupů zhruba o 20 
procent.

■ Praha musí změnit tarify integrované 
dopravy tak, aby kryly větší díl nákladů na jízdu, 
než je tomu doposud. Tarifní změny, o nichž 
rada rozhodla, znamenají, že cestující uhradí 
v průměru 28,3 procenta faktické nákladové 
ceny jízdy.

■ Provedené tarifní změny pomohou městu 
zajistit financování provozu pražské integrované 
dopravy v potřebném rozsahu a udržet také 
investiční tempo, protože Praha v současnosti 
staví například novou trasu metra do Letňan 
a investuje trvale do dalších dopravních staveb 
i vozového parku.

■ Bez změny tarifů by nebylo dlouhodobě 
možné plnit strategické cíle Prahy v oblasti 
dopravy a zabezpečit investice do nového 
vozového parku a rozšiřování tras tramvají 
i metra. 

STANICE LÁDVÍ. Moderní stanice pražského metra slouží cestujícím od června loňského roku.

Jízdné v Praze je stále výrazně levnější

Pražský Dopravní podnik prochází rozsáh-
lou restrukturalizací. „Chceme tak vytvořit 
podmínky pro další úspory, které by nešly na 
úkor kvality cestování,“ uvedl Tomáš Jílek, 
pověřený řízením podniku. Zastupitelé hl. 
města mají řadu možností, jak se seznámit 
se všemi kroky Dopravního podniku, a také 
jich náležitě využívají. Rozpočet podniku 
se pravidelně projednává v rámci jednání 
o rozpočtu města. Hlavní město Praha má 
své zástupce jak v představenstvu, tak v do-
zorčí radě Dopravního podniku. V podni-
ku také proběhla celá řada kontrol, a to i ze 
strany hl. m. Prahy. „Kritiku hospodaře-
ní Dopravního podniku ze strany některých 
opozičních zastupitelů proto nechápu jako 
kritiku oprávněnou a vedenou se znalostí vě-
ci, ale jako populistický krok,“ uvedl T. Jílek. 
„Úspory uvnitř podniku hledáme již řadu let, 
využíváme je, ale k úplnému utlumení vněj-
ších dopadů do ekonomiky podniku nestačí. 
I srovnání se zahraničními městy potvrzuje 
jednoznačně, že ekonomika hromadné do-
pravy v Praze je s nimi přinejmenším srov-
natelná. Ani v ostatních metropolích se ne-
obejdou bez toho, aby cestující museli hradit 
větší část nákladů na městskou dopravu,“ 
uzavřel T. Jílek.

Od roku 1998, kdy byly upravovány ta-
rify MHD, Dopravní podnik například na-
koupil 42 nových souprav metra a zrekon-
struováno bylo celkem 35 starých ruských 
souprav. Nově byl otevřen úsek metra Čes-
komoravská–Černý most na trase B a stani-
ce Hloubětín, Kolbenova a Ládví, zahájena 
byla stavba trasy IVC2 Ládví–Letňany. Zre-
konstruováno bylo 200 vozů tramvají a 37 
kilometrů tramvajových tratí. V roce 2003 
byla otevřena nová tramvajová trať Hlu-
bočepy–Barrandov. Od roku 1998 bylo za-
koupeno 640 nových autobusů, z toho 305 
standardních nízkopodlažních, 53 nízko-
podlažních kloubových autobusů a 4 mini-
busy, které obsluhují tzv. nemocniční linku 
kolem Karlova nám.

DP hledá úspory

I po změně jízdních tarifů zůstává hromad-
ná doprava v Praze pro cestujícího výrazně 
levnější než doprava ve srovnatelných ev-
ropských městech. Cena jízdného v Praze 
nevybočuje ani z cenové hladiny českých 
měst. Například za měsíční kupón v Liberci 
zaplatí dospělý cestující 420 korun. Pokud 
by se cena plnocenné jednorázové jízden-
ky přepočítala na hodinu, zaplatí nejvíce 
lidé v Liberci (přes 21 korun) a v Karlových 
Varech (22 korun).

Ještě výrazněji pro Prahu vyznívá porov-
nání ročních jízdenek v zahraničí. Zatím-
co Pražané za ně zaplatí nově 4150 korun, 
 Bratislavany v přepočtu přijde na 5593,90 
koruny, Římany na 6949,45, oby vatele 
 Vídně na 12 357,94, Berlína 18 370,72 a Lon-
dýňany na 37 060,52 koruny.

FOTO: DAVID TURECKÝ

NOVÉ TARIFY  (ceny v korunách) 
Jízdenka současný  stav
                                                               stav od 1. 7. 2005

■ přestupní 2 pásma  12 20
■ nepřestupní  2 pásma 8 14
■ přestupní 2 pásma  – zvýhodněná 6 10
■ nepřestupní 2 pásma – zvýhodněná 4 7
■ 24hodinová 70 80 
■ 3denní 200 220
■ 7denní 250 280
■ 15denní 280 320
■ měsíční 420 460
■ čtvrtletní 1150 1260

■ roční 3800 4150

Zdarma budou i nadále používat pražskou 
MHD děti do šesti let, zdravotně postižení, 
poslanci, senátoři a soudci. S pětasedmde-
sátiprocentní slevou na jízdném mohou při 
zakoupení časového kupónu od prvního čer-
vence počítat i děti do 15 let, studenti do 26 
let pak s padesátiprocentní slevou. 

 

( sch)let pak s padesátiprocentní slevou. 

 

let pak s padesátiprocentní slevou. 

 

let pak s padesátiprocentní slevou. 

 

PRAŽSKÁ INTEGROVANÁ DOPRAVA
Stranu připravili František Herman a Renáta Barabášová



červen 2005 LISTY hlavního města Prahy /3PRAŽSKÉ ZPRAVODAJSTVÍ
FINANCE – LEGISLATIVA – ZASTUPITELSTVO – BEZPEČNOST – INFRASTRUKTURA – DOPRAVA

Památky mají zůstat majetkem města
Město začalo rozprodávat to nejcennější, 
co má – své historické památky. Chová se 
jako rozmařilý hýřil, který je zadlužený až 
po uši a snaží se sehnat na uhrazení svých 
dluhů peníze, kde se dá, tedy i tak, že prodá 
svůj historický majetek, který by mu měl 
být nejdražší.

Minulý měsíc pražští radní souhlasili  
s prodejem vzácného Richtrova domu na 
Malém náměstí, který vznikl ve 13. století, 
a nyní rozhodli o prodeji unikátního areálu 
Obecní dvůr, který se nachází u Anežského 
kláštera a který tvoří budovy postavené od 
středověku až do 19. století. Na řadu ma-
jí přijít i další objekty, mluví se například  
o v ýznačném Colloredo-Mansfeldském  
paláci v Karlově ulici či historickém domu  
s číslem 19 v Opletalově ulici, celkem by mě-
lo jít o desítky památkově cenných budov. 

Jde o finance
Důvodem těchto kroků, mnohými považo-
vaných přinejmenším za zbrklé a nešťast-
né, který se ale veřejně neprezentuje, i když 
v radničních materiálech o prodeji se o něm 
hovoří, je snaha města získat finance z pro-
deje – u Richtrova domu se hovoří o 300 mili-
onech korun – na splácení svých dluhů. Ofi-
ciálně radní tvrdí, že je k tomu vede pouze  
a jedině to, že tyto památkové objekty do-
statečně nevydělávají a že uzavřené nájem-
ní smlouvy nepřinášejí do městské pokladny 
dostatek peněz. Stále opakují slova o efektiv-
nosti na jedné straně nákladů na údržbu a na 
druhé výnosů z případného pronájmu.

Má se město zbavovat nejcennějšího dědic-
tví po předcích? Dá se v prodeji těchto skvos-
tů postupovat pouze podle finančního krité-
ria? Mělo by se město řídit výlučně tím, zda 
mu vlastnictví přinese úspěch přepočtený to-
liko na peníze? Je jediným východiskem po 
ukončení lukrativní nájemní smlouvy prodej  
drahocenné nemovitosti? Prodala by jiná  
evropská metropole jednu ze svých histo-
ricky i architektonicky nejhodnotnějších  
památek, která je navíc nesmírně cenná, ně-
kolik set let stará a zachovalá? Je správné zba-
vovat se historického dědictví jen proto, abych 
měl na splacení dluhů? Jsem přesvědčen,  
že nikoli. 

Drážní prostory pro rozvoj města
Nevyužívané lokality kolem opuštěných 
železničních tratí a kolem Masarykova 
a smíchovského nádraží brání územnímu 
rozvoji města. Praha se proto rozhodla ur-
čit pozemky nutné pro železniční dopravu 
a na územích, která České dráhy (ČD) ne-
potřebují, hodlá umožnit změnou územní-
ho plánu urbanistický rozvoj.

„Zahájili jsme projednávání změny územ-
ního plánu pro velké rozvojové území Masa-
rykovo nádraží – Florenc s cílem zjistit, jak 
velké plochy potřebují pro svůj provoz Čes-
ké dráhy. Na zbývajícím území bychom rádi 
umožnili urbanistický rozvoj města, proto-
že tyto lokality přímo navazují na centrální 
městské části,“ uvedl náměstek primátora Jan 
Bürgermeister, do jehož kompetence územní 
rozvoj spadá. Cíl je jasný: zjednodušit dopra-
vu a umožnit napojení příměstské dopravy 
co nejlepším a nejpřehlednějším způsobem 
na vnitřní pražskou dopravu. 

Florenc: dopravní uzel 
Současně je podle náměstka nutné promys-
let vazbu příměstských a železničních tratí na 
hlavní pražská nádraží, konkrétně otázku na-
pojení modernizované železnice Kladno–Pra-
ha a uvažovaného propojení letiště s někte-
rými z nádraží, kde budou odbavovány vlaky 
intercity. „Zvažujeme také varianty nejlepšího 
napojení příměstské železniční dopravy z vý-
chodu Prahy v souvislosti s výstavbou nové-
ho železničního spojení na pražský železniční 
uzel,“ popsal záměry náměstek. Součástí pro-
jednávané změny je také otázka funkce do-
pravního uzlu na Florenci, kde je situováno 
autobusové nádraží, kříží se zde dvě linky me-
tra a navíc tudy jezdí řada tramvají a autobu-
sů. Nabízí se otázka, zda by Florenc neměl mít 
bezprostřední napojení na sousedící nádraží. 

Přilehlé okolí Masarykova a smíchovského nádraží by mělo v budoucnu výrazně změnit tvář
Tak se při projednávání této změny územního 
plánu dostáváme k roli hlavního nádraží, které 
v budoucnu nebude sloužit pro vlaky intercity, 
ale po vybudování plánované trasy metra D 
může obsluhovat příměstskou železniční do-
pravu. „Osobně jsem zastáncem protažení tratě 
z Kladna na hlavní nádraží. Je to řešení, které 
nejlépe vyhovuje požadavku na kvalitní spojení 
kladenské aglomerace a letiště s centrem města. 
Uvolňuje také velké plochy v oblasti Florence 
a otevírá možnost propojení Žižkova s Karlínem 
a s centrem města,“ zdůraznil J. Bürgermeister.

Propojení prioritou
Problematika lokality Masarykova nádraží 
je celkově komplikovanější, protože město 
hledá cestu, jak buď posunout existující ko-
lejiště za magistrálu, nebo tuto lokalitu zce-
la opustit a vyřešit pražský železniční uzel 
jinak. „Musíme si uvědomit, že Masarykovo 
nádraží vzniklo v Praze jako první a hlav-
ní nádraží již stavěl v jiné době někdo úplně 
jiný. Tato dvě nádraží spolu nejsou schopna 
,komunikovat‘, protože mají dopravně zcela 
jinak napojená kolejiště. A to je samozřejmě 
v době, kdy se snažíme o propojení veškeré 
dopravy, problém,“ uvedl náměstek. V kaž-
dém případě jde podle něho o vysoce od-
borný problém, o němž se vedou diskuse. 
Z nich by mělo v budoucnu vzejít nejlepší 
řešení. Podle něj ani jedna z uvažovaných 
variant nepovede ke zhoršení dopravní do-
stupnosti centra Prahy příměstskou želez-
niční dopravou, ale naopak k oživení celé 
lokality a jejímu plynulému propojení s pří-
městskou i vnitřní městskou dopravou. 

Nový život do Karlína
Pokud by se podařilo od kolejí uvolnit pro-
stor u magistrály a v Havlíčkově ulici, ote-
vírá se jedinečná možnost propojit Opleta-

UZEL SE ZMĚNAMI. Město posuzuje návaznost příměstské dopravy na vnitřní  
dopravní systémy. Lze očekávat, že se podstatným způsobem změní dnešní podoba 
dopravního uzlu Florenc.

FOTO: ARCHIV MHMP

OBECNÍ DVŮR. Unikátní areál na Starém Městě nabízí Praha investorům s cílem roz-
sáhlé rekonstrukce, která bez finanční zátěže hlavního města zamezí další chátrání his-
torické památky.

FOTO: DAVID TURECKÝ

Prodej není řešením 
V případě Richtrova domu na Malém náměs-
tí je možné záměr města přirovnat k prode-
ji jen o pár kroků dál stojící Staroměstské  
radnice. Richtrův dům patří mezi nejcen-
nější památky české historie, lze v něm totiž 
najít od románských sklepů až po barokní  
a rokokové fasády. Navíc je ve výborném 
stavu a nepotřebuje větší investice na rozdíl 
od jiných památek.

Nákladnou opravu si sice vyžádá Obec-
ní dvůr, který v období asanace (přelom  
19. a 20. století) a první republiky unikl de-
molici pro svou užitkovou hodnotu – od 
nepaměti v něm byli ustájeni obecní ko-
ně, skladovány požární stříkačky a dal-
ší prostředky nutné k provoznímu zázemí 
města. Důkladnou renovaci potřebuje jis-
tě i honosný Colloredo-Mansfeldský palác, 
který město velmi nevýhodně v minulosti  
pronajímalo – za korunu ročně. Objekt tak 
chátral a nového nájemce hledá radnice  
neúspěšně již několik let. Ani v jednom  
případě si však nemyslím, že prodej je  
jediným řešením k jejich oživení. Rekon-
strukce budou jistě nákladné, ale objek-

ty si to právem zaslouží. Město by pak 
v opravených prostorách, pokud by se 
je nepodařilo pronajmout, mohlo ote-
vřít například v ýstavní síň nebo tam 
zřídit muzeum. Obávám se totiž toho, 
že prodejem nejenže město definitivně 
přijde o cenný klenot, ale ten ještě utr-
pí necitlivou rekonstrukcí a následným  
využitím novým majitelem.

Památky zasluhují úctu
Historické objekty navíc patří ke kulturní-
mu a historickému dědictví celého národa 
a zadlužení hlavního města není možné 
řešit jejich rozprodejem za každou cenu. 
Musíme mít k památkám úctu a snažit se 
je zachovat i pro další generace.

Představitelé vedení města ale sledují 
spíše krátkodobé a osobní cíle, které chtě-
jí prodejem těchto budov naplnit. Pamě-
tihodnosti by však měly zůstat v majetku 
města, jejich hodnota je totiž příliš vy-
soká na to, aby se s jejich existencí takto  
hazardovalo. 

Michael Hvížďala, 
člen Zastupitelstva hl. města Prahy

lovu ulici s ulicí Na Poříčí, umožnit nalézt 
nové využití pro budovu Masarykova ná-
draží a vnést nový život nejen do ulice Na 
Florenci, ale i do Hybernské ulice, jedné 
z nejvýstavnějších ulic Nového Města, která 
je po desetiletí zmrtvělou dopravní stokou. 
Jiné využití by jistě našla i budova Masary-
kova nádraží. Čilý velkoměstský život, jak 
jej známe z pěší zóny ulice Na Příkopě, by 
mohl pulzovat nejen k linii současné magis-
trály, ale přinesl by nové možnosti i pro Kar-
lín. Vysoce hodnotné je také otevření širo-
kého prostoru pro pěší směrem k Žižkovu.

Rozvojová plocha 
na Smíchově

V této lokalitě si již České dráhy vybraly 
partnera, s kterým budou zajišťovat další 
rozvoj. Navíc je už v současnosti podepsáno 
memorandum o spolupráci mezi Minister-
stvem dopravy, ČD, hlavním městem Pra-
hou a Prahou 5. „Měnit by se mělo postupně 
celé území od Anděla směrem dál na jih až 
ke smíchovskému nádraží, k hlavní želez-
niční trati, která vede od hlavního nádraží. 
Celkově jde zhruba o 60 hektarů plochy, o je-
jímž rozvoji má město jasné představy,“ řekl 
náměstek. 

Mimo jiné by mělo dojít ke zklidnění 
celého prostoru mezi smíchovským pivova-
rem a Ženskými domovy otevřením pěší zó-
ny tak, jak ji známe z již realizovaného pro-
jektu Zlatý Anděl. „Úkolů a projektů, které 
chceme s vlastníkem pozemků, ať jsou to Čes-
ké dráhy anebo soukromý investor, rozvinout, 
je celá řada a vždy musíme mít na paměti, že 
jde o lokalitu s citlivou vazbou na centrální 
městskou část,“ dodal J. Bürgermeister s tím, 
že město si ponechalo možnost ovlivňovat 
nové stavby.          
 Renáta Barabášová

Praha triumfovala na EXPU

Česká metropole během něj získala další 
desítky tisíc obdivovatelů a přátel z řad těch, 
kteří navštívili v posledním květnovém týd-
nu Český pavilon nebo vystoupení českých 
umělců v Expo Hallu. „Čeko, sugoi!“ tedy 
Češi super! byla nejčastější reakce mladých 
japonských návštěvníků na dění při pražské 
prezentaci. Slova uznání zněla i od dospě-
lých, řada z nich by ráda Prahu navštívila. 

Triumf Prahy v Aiči sledoval a osobně 
podpořil i primátor Pavel Bém, který se na 
světové výstavě zastavil při své asijské ces-
tě. „Dělí nás od sebe osm časových pásem 
a kulturní odlišnosti, ale to nijak nesnižu-
je možnosti vzájemného obohacování a in-
spirace ve všech oblastech,“ řekl primátor na 
adresu japonských hostitelů. „V dnešní době 
už ani geografická vzdálenost není faktorem 
omezujícím potenciál vzájemné spolupráce,“  
dodal Pavel Bém.

Denně se do posledního místečka plnil 
Expo Hall i venkovní koncertní prostory, 
které ovládl Týden české hudby. Doprovodné 
programy vidělo více než pět tisíc návštěvní-
ků, prezentaci našeho hlavního města v Čes-
kém pavilonu za jediný týden navštívilo dal-
ších 70 tisíc lidí. Fronty zájemců se tvořily 
dlouho před začátkem každého programu  
a desítky nadšenců neopouštěly své vydoby-

té pozice ani po zahájení produkcí v na-
ději, že se přece jen uvol-

ní místo. 

Vystoupení Spejbla a Hurvínka v přímém 
přenosu vysílala japonská veřejnoprávní  
televize NHK, velmi pozitivní reakce přichá-
zely i od jinak rezervovaných japonských  
organizátorů EXPA. 

Potvrzením naprostého triumfu byla řa-
da krátkých neplánovaných vystoupení čes-
kých interpretů na různých místech areálu 
výstaviště. Malí sboristé Dětské opery Pra-
ha zpívali Smetanovu Vltavu opatřenou ja-
ponským textem, Spejbl a Mánička se ocitli 
v náručí fascinovaných japonských školáků, 
areálem zněly fanfáry v podání žesťových 
nástrojů jako zajímavý protipól tradičních 
japonských bubnů. Zcela spontánně vynu-
cená nadšeným publikem pak byla autogra-
miáda Tallichova kvarteta ve foyeru Expo 

Hallu po skončení programu.
A jak fungovaly vzkazy? Příležitostí  

k jejich výměně bylo mnoho jak v Čes-
kém pavilonu, tak na druhém konci po-
myslného mostu, v informační kostce na 
Staroměstském náměstí. Zejména obra-
zové zpravodajské štáby na obou stra-
nách byly po celý týden v permanenci  
a vzkazů zaznamenaly stovky.

Primátor v Japonsku navštívil mimo 
jiné kjótské centrum pro likvidaci komu-
nálního odpadu, které představuje in-
vestici 60 mld. jenů a svým technologic-

kým řešením může představovat 
pro Prahu inspiraci.    
                                  (frh)

EXPO ŽILO PRAHOU. 
Primátor hl. města Prahy Pavel Bém (vlevo)  
na světové výstavě EXPO v Japonsku. Na dol-
ním snímku je pražská část pomyslného mos-
tu vzkazů – informační kostka na pražském  
Staroměstském náměstí.

FOTO: ARCHIV MHMP

Týden Prahy na světové výstavě EXPO, konaný pod heslem 
Vzkazy Praha – Aiči, Aiči – Praha, slavil jednoznačný úspěch. 

FOTO: DAVID TURECKÝ
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Praha přispívá na památky
Centrum Prahy tvoří památková rezerva-
ce, která se jako největší městská rezer-
vace dostala na mezinárodní seznam nej-
krásnějších světových památek UNESCO. 
Tvoří ji desítky historických objektů, ať už 
jde o vzácné církevní památky, šlechtic-
ké paláce, měšťanské domy, zemědělské 
usedlosti anebo o průmyslové budovy. 

Řadu z nich zub času nahlodal a jejich ma-
jitelé shánějí finanční prostředky, aby jim 
vrátili původní podobu. Pomocnou ruku jim 
přitom každoročně podává pražský magistrát 
v podobě peněžních příspěvků na nezbytné 
opravy. „Smyslem není dát majiteli památkově 
chráněného objektu celou částku, ale motivo-
vat jej při jeho opravách. Rekonstrukce a údrž-
ba historicky cenných staveb totiž patří mezi 
vysoce nákladné činnosti,“ zdůraznil náměs-
tek pražského primátora Jan Bürgermeister, 
do jehož kompetence památková péče spadá. 
Město se tedy na opravě památky podílí vždy 
jen zčásti, větší sumu musí vložit majitel.

Ozdoby pražských ulic
Rádi bychom vám v příštích pěti číslech Listů 
představili deset vybraných projektů, které zís-
kaly od města finanční příspěvek. Seznámíme 
vás s historií objektu, jeho současným stavem, 
cílem dotace a především se po roce na stejné 
místo znovu vrátíme a uvidíme, jak majitelé se 
získanými prostředky naložili. Zda investovali 
do rekonstrukce památky a spolu s přispěním 
města z ní znovu udělali ozdobu pražských 
ulic, anebo ne. V takovém případě ale musí 
příspěvek vrátit.  V rámci letošního grantového 
řízení pro památkovou péči obdržela radnice 
rekordní počet 176 žádostí o příspěvek. Gran-
tová komise se nakonec rozhodla podpořit 59 
projektů za 46,5 milionu korun. Grantová po-

Úsporou ve výši 2,84 miliardy korun skon-
čil rozpočet Prahy a městských částí za 
rok 2004. Hlavní město dosáhlo výrazně 
nižšího schodku proti plánovanému. Hos-
podaření Prahy i městských částí za mi-
nulý rok na konci května schválili pražští 
zastupitelé.

Vlastní rozpočet Prahy skončil se schod-
kem přes 5,17 miliardy korun a městských 
částí s přebytkem ve výši 70,69 milionu. 
„Skutečný schodek je zhruba o 2,84 miliar-
dy korun nižší než plánovaný a hospoda-
ření města skončilo tzv. úsporou, na kte-
ré se Praha i městské části podílely zhruba 
50 procenty. Město dosáhlo těchto výsledků 
především snížením čerpání výdajů,“  sdě-
lil náměstek pražského primátora Petr Hu-
linský, který má na starosti finanční oblast 
v metropoli. Pro metropoli z toho plyne 
fakt, že výsledek hospodaření neposkytuje 
městu možnost zvýšit rozpočet v průběhu 
letošního roku. Do příjmů a výdajů schvá-

leného rozpočtu na rok 2005 byla úspora 
ve výši zhruba 1,4 miliardy korun již včle-
něna. Toto uspoření bylo zapracováno do 
rozpočtu společně s volnými zdroji z mi-
nulých let, a to v celkové výši 2,3 miliar-
dy korun. 

Průběh loňského roku je z ekonomic-
kého hlediska podobný létům předešlým. 
Nebude se nijak výrazněji odlišovat, po-
kud se hlavní město nebude věnovat pro-
blematice plánování a čerpání především 
investičních výdajů a s tím souvisejících 
velkých finančních přesunů z roku 2004 do 
2005. „Tento v posledních letech opakující 
se fenomén nepovažuji za pozitivní. Proto 
bych chtěl navrhnout určitá řešení v právě 
připravované metodice, zásadách a har-
monogramu tvorby rozpočtu na rok 2006,“  
doplnil náměstek P. Hulinský.

Plnění rozpočtu, doplněné auditorskou 
zprávou o přezkoumání výsledků hospo-
daření, půjde ke schválení zastupitelům na 
konci června.  (kol)

Vítězové ENERSOLU 2005 převzali ceny
Tématem pražského kola soutěže pro stu-
denty středních škol s názvem ENERSOL 
2005 bylo, jak studenti hodnotí využívá-
ní obnovitelných zdrojů energie ve svém 
okolí. 

Smyslem akce bylo především poskyt-
nout žákům podrobnější informace o celé 
problematice, ale také ji více zařadit do vý-
uky na školách. 

Vítězové před několika dny převzali ce-
ny z rukou radního pro oblast školství Jana 
Štrofa. „Věřím, že téma soutěže přimělo žáky, 
kterým není cizí ekologické chování, k za-
myšlení. Zároveň doufám, že nejlepší prá-
ce, které postupují do finále v Kroměříži, se 
v republikovém klání umístí co nejlépe. Jsem 
rád, že hlavní město Praha přispělo ke vzni-
ku této soutěže, chválím studenty, pedagogy 
i ředitele středních škol, které se do soutěže 
zapojily a obeslaly ji hodnotnými pracemi,“ 
ocenil význam akce radní Štrof.

Celkem se do soutěže přihlásilo 43 žá-
ků z deseti pražských gymnázií, středních 
zdravotnických škol, středních odborných 
škol a SOU. Do regionálního kola bylo na-
konec podáno 36 prací. Některé školy totiž 
vyřadily práce, které v plném rozsahu ne-

RADNÍ MEZI STUDENTY.  
Radní Jan Štrof (vpravo) při diskusi s účastníky studentské soutěže ENERSOL.

respektovaly zadání. Z nich pak odborná 
komise vybrala sedm nejlepších, ve kterých 
se „budoucí vědci“ zabývají získáváním mo-
derní energie, např. přeměnou vodíku na 

elektrickou energii, větrnými elektrárna-
mi i solární energií. 

Všichni budou reprezentovat Prahu ve 
finále soutěže, které se uskuteční v Kro-

FOTO: ARCHIV MHMP

VÍTĚZOVÉ ENERSOLU
1.  Jan Budjač, ISŠ technická, Benešov
 Přeměna vodíku na el. energii

2.  Jiří Svoboda, COPTH, Praha 9
 Tepelná čerpadla 

3.  Kristýna Kondrašová, SZŠ a VZŠ, 
 Praha 4: Obnovitelné   
 zdroje a životní prostředí

4.  Klára Fáberová, Gymnázium 
 Nad Štolou, Praha 7: Solární energie 

5.  Kateřina Nováková, SZŠ, Praha 10 
 Spalování biomasy, statek Tehov

6.  Ondřej Procházka, SOŠ ekonomická
 a SOU strojní, Pardubice
 Větrné elektrárny

7.  Adam Novák, COPTH, Praha 9
 Energie větru

Černé skládky

MADONA S JEŽÍŠKEM.  Plastika Madony s dítětem je součástí domu v Celetné ulici.

směřovat na vylepšení stavu významné nemo-
vité kulturní památky. Ze žádostí jsou předem 
automaticky vyloučeni ti, kteří v minulosti po-
škodili památkově chráněný objekt. 

Pacoldova vápenka
Vápenka (čp. 205) s dvojitou Pacoldovou pe-
cí představuje unikátní technickou památku, 
která se na našem území zachovala. Je dokla-
dem vývoje průmyslového podnikání v Če-
chách ve třetí čtvrtině 19. století. V současné 
době je v havarijním stavu. Plán na opravu 
památky má několik fází, potrvá čyři roky a 
celkově je na rekonstrukci památky potřeba 
12 milionů korun. 

Projekt, který letos majitel městu předložil, 
počítá se záchranou dochovaných částí, za-
jištěním statiky a zabezpečením objektu tak, 
aby nedocházelo k jeho další devastaci. Na to 
je podle projektu zapotřebí 13 milionů korun. 
Město na něj přispělo sumou ve výši tří mili-
onů korun.

Madona s Ježíškem 
Barokní pískovcová socha Madony s Ježíš-
kem v náručí, pocházející pravděpodobně 
z dílny Matyáše Bernarda Brauna, vznikla 
po roce 1730. Ozdobila původně středověký, 
okolo roku 1725 do barokní podoby přesta-
věný dům U Schönpflugů v Celetné ulici čp. 
592/23. Dynamicky pojatá plastika Madony 
s dítětem je součástí průčelí domu. 

Náklady na její rekonstrukci jsou odhad-
nuty na 129 tisíc korun. Město přispělo ma-
jiteli na její opravu částkou sto tisíc korun. 
„Při rekonstrukcích ozdob fasád nebo soch při-
hlížíme k tomu, že jde o vnější ozdobné prvky, 
které nesouvisí přímo s objektem samým. Je 
logické, že majitelé se snaží opravit nejprve ty 
části domu, které přímo slouží k bydlení, a na 
renovaci ozdobných prvků jim často nezbýva-
jí peníze. Město přitom má zájem na tom, aby 
se tyto prvky z fasád neztrácely, ale zůstávaly 
jejich trvalou ozdobou,“ vysvětlil náměstek 
Bürgermeister.  (jb)

FOTO: DAVID TURECKÝ

Pražští strážníci mohou od 1. června za-
sahovat proti naháněčům, kteří lákají 
lidi k návštěvě erotických klubů a rozdá-
vají jim reklamní letáky na tyto služby. 

Pražské zastupitelstvo totiž koncem 
minulého měsíce schválilo vyhlášku, 
která veřejné nabízení erotických vy-
stoupení a služeb téměř v celém měs-
tě zakazuje. Výjimkou je komunikace, 
která vede z Ďáblické ulice ke skládce 
komunálního odpadu. „Situace v centru 
města, zejména na Václavském náměstí 
a v jeho okolí, už byla neúnosná.  Vyhláš-
ka umožňuje vypořádat se s rozdáváním 
letáků a dalšími způsoby nabízení ero-
tických představení či služeb, jako např. 
plakáty na tramvajích či na automobi-
lech,“ řekl náměstek primátora Rudolf 
Blažek a ocenil, že vyhlášku přijali praž-
ští zastupitelé jednomyslně. 

Za porušení vyhlášky hrozí pokuty 
a město hodlá dohlédnout na to, aby 
kontroly byly nekompromisní a bylo dů-
sledně vymáháno plnění sankcí. Ten, 
kdo je přistižen při rozdávání takových 
letáků, může dostat na místě až tisíci-
korunovou pokutu, ve správním řízení 
může pokuta dosáhnout 30 tisíc korun. 
Na živnostníky pamatují předpisy saz-
bou až 100 000 korun, postih pro firmy 
činí až 200 000 korun.  (ek)

Omezená erotika

Setkání představitelů měst  

UŽITEČNÉ SETKÁNÍ. Přijetím společné deklarace vyvrcholilo 19. května setkání 
představitelů magistrátních úřadů Bratislavy, Vídně, Budapešti a Lublaně. Na pozvání ře-
ditele Magistrátu hlavního města Prahy Martina Trnky si v Praze po dva dny vyměňovali 
zkušenosti s chodem úřadů a se zapojováním jednotlivých měst do evropských struktur.

litika města si klade za cíl pomoci při ochra-
ně nemovitosti, ne převzít ji zcela do své péče. 
Grantová komise se při výběru projektů řídí 
několika pravidly. Především musí příspěvek 

Každoročně vznikají nové. Každoročně 
se za veřejné finance odklízejí. Jejich 
počet a objem mají v Praze sice klesají-
cí tendenci, ale stále je jich dost. V loň-
ském roce bylo městem odklizeno 7500 
tun odpadu z černých skládek. Nemalá 
množství také odklidily v samostatné 
působnosti městské části a neziskové 
organizace pořádající dobrovolné akce. 
Jen radnice hlavního města vydala loni 
na úklid černých skládek téměř 11 mil. 
korun (vč. DPH).

Většina černých skládek je založena ne-
vědomými občany, kteří jsou „zvyklí“ se 
tímto způsobem zbavovat odpadu, jenž se 
nevejde do jejich popelnice. Odložení na-
příklad vysloužilého kanape do nedaleké-
ho lesíka či za sousedův dům jim připa-
dá jako nejjednodušší a nejlevnější řešení. 
Opak je však obvykle pravdou. Nejenže 
riskují pokutu až 50 000 Kč (podle § 47 zá-
kona o přestupcích), ale ve většině případů 
odvážejí odpad autem. Přitom jsou v každé 
městské části pravidelně přistavovány vel-
koobjemové kontejnery určené právě pro 
tyto případy. Navíc ve městě funguje za-
tím devět sběrných dvorů HMP, které přijí-
mají veškerý odpad od občanů zcela zdar-
ma (pouze za pneumatiky se platí 25 Kč/
kus) a otevřeno mají i v sobotu. Další sběr-
né dvory provozují některé městské části. 
Možností je tedy dost. Proč tedy stále černé 
skládky vznikají? Možná jde opravdu jen 
o jakýsi zvyk z minulosti, kdy bylo všechno 
všech a bylo jedno, kde kdo co uklidí a kde 
kdo co odloží. Nebo ne? Nebo i tenkrát byla 
záliba v zakládání černých skládek specifi-
kem pouze určité skupiny lidí? Lidí, kteří si 
nikdy nevážili svého životního prostředí? 
Každopádně alternativ máme nyní více, 
tak je využívejme. (mš)

Město vloni ušetřilo

PACOLDOVA VÁPENKA. Unikátní technická památka se nachází ve Velké Chuchli.

měříži 8. a 9. června. Realizace projektu 
ENERSOL je výsledkem spolupráce hlavní-
ho města Prahy, Centra odborné přípravy 
technickohospodářské, nizozemské firmy 
VEV International-Nijkerk, Národního ústa-
vu odborného vzdělávání, Pražské energeti-
ky a dalších partnerů.  (frh)

FOTO: DAVID TURECKÝ
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Letná patřila dětem
Při příležitosti svátku dětí se 1. června usku-
tečnil na Letenské pláni Dětský den 2005, 
věnovaný bezpečnosti silničního provozu.  
Akce proběhla za podpory města a děti přišel 
pozdravit náměstek primátora Jan Choděra 
společně s radní Hanou Halovou. 
Pro malé návštěvníky byly připraveny soutě-
že a hry s dopravní tematikou, prohlídky zá-
vodních aut a další akce. Mimořádnou pozor-
nost diváků upoutaly ukázky zásahu hasičů 
a zdravotníků při poskytování první pomoci. 
Děti se mohly projet na dětském doprav-
ním hřišti a vyzkoušet si testy na dětský ři-
dičský průkaz. Velkým lákadlem byl trenažér 
simulující náraz vozidla do překážky a ukáz-
ky bojového umění taekwondo. Odpoledne 
provázel pestrý kulturní program. Účastní-
ky akce přišla pozdravit také velvyslankyně  
Nizozemského království paní Ida L. Veldhui-
zenová. Dětem představila holandskou po-
hádkovou knížku Žabák a cizinec, která byla  
vydána v českém jazyce.              (frh)
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Dokážete si vůbec představit, že byste se 
přestěhoval?

Já se stěhuju pořád. Kufr si u mě neod-
počine. Jsem potulný zpěvák. 

Dnes se tomu říká šoubyznys, ale když 
se to vezme historicky, jsme všichni tako-
ví potulní pěvci. 
Dnes přijedeme autem před halu. Tenkrát, 
když jezdili po kraji kramáři, jim někde 
dali najíst, když zazpívali, a někde jim ta-
ky nakopali. „Jen táhněte dál!“ Teď si sed-
nu do letadla a za 7 hodin přistanu v New 
Yorku a jdu zpívat do Carnegie Hall. 

Podstata se nemění a je pořád stejná. 
Kočujeme a jsme tak trochu „světští“. Ne-
bojím se toho slova.  

Pro nás je domov tam, kde se s námi 
dobře zachází. Já se cítím dobře v hote-
lu v Tokiu stejně jako v Mnichově nebo 

Kufr si u mě neodpočine
Pokračování ze strany 1

Město obnovuje stromořadí
Odbor městské zeleně hlavního města Pra-
hy se již více než devět let snaží systematic-
ky pečovat o uliční stromořadí takzvané 
I. kategorie. Jde o silniční vegetaci v počtu 
asi šest tisíc stromů v 99 vybraných ulicích 
různých městských částí (kromě Prahy 1), 
kterou spravuje odbor městské zeleně. Za tu 
dobu se v rámci celé Prahy podařilo vysadit 
více než 2600 nových stromů. 

V průběhu posledních pěti let se podařilo 
kompletně zrekonstruovat stromořadí napří-
klad v ulicích Slavíkově, Mánesově, Koněvo-
vě, Ječné a Korunovační. Částečně proběhla 
rekonstrukce na Masarykově nábřeží, v So-
kolovské a na Janáčkově nábřeží. Na jaře le-
tošního roku se realizuje obnova stromořadí 
v ulicích Starostrašnické (I. etapa – východní 
strana), Korunní (III. etapa – severní strana, 
v úseku náměstí Míru – U Vodárny a v úseku 
Kolínská–Jičínská).

Cílem obnovy je vysadit nové stromy nejen 
za všechny stromy kácené, ale také do všech 
mezer mezi rabátky, kde zřejmě původně stro-
my rostly. Díky tomu dochází ke zvýšení počtu 
vysazovaných stromů, počet kácených je vždy 
výrazně nižší než počet vysazovaných stromů. 
Při stanovení míst pro výsadbu stromů jsou 
zohledňovány inženýrské sítě. V Korunní ulici 
bylo na základě znaleckého posudku pokáceno 

FOTO: DAVID TURECKÝ

MÁNESOVA PROKOUKLA. Jednou z ulic, která má už rekonstrukci zeleně za sebou, 
je vinohradská Mánesova.

40 přestárlých a zdravotně poškozených dře-
vin, nově bude vysazeno 68 stromů trnovníku 
bílého, který výborně snáší extrémní podmín-
ky městské ulice. V ulici Starostrašnické bylo 
na základě zpracovaného projektu pokáceno 

10 přestárlých a zdravotně poškozených dře-
vin, nově bude vysazeno 35 stromů trnovníku 
bílého. Dále probíhá obnova Záhřebské ulice, 
kde bude vysazeno 88 nových stromů. Dokon-
čení je plánováno na podzim tohoto roku.

 

(sch)

Zajímavou a zároveň neobvyklou pomůcku 
v boji proti kriminalitě představilo město. Jde 
o videofilm Nechte mě bejt – hrané příběhy 
o násilí, strachu a nebezpečí, který je určen 
především pro žáky druhých až šestých tříd 
základních škol. Ti mají být nenásilnou a zá-
bavnou formou upozorněni, jak se chovat v si-
tuacích, ve kterých se mohou ocitnout každý 
den, především pak ve volném čase. Videoka-
zeta je první etapou projektu interaktivní pre-
vence kriminality Děti, pozor. Je určitou meto-
dickou pomůckou, jejíž podstatou je nenásilná 
komunikace přednášejícího s posluchači a na-
vozování interaktivních situací mezi dětmi 
a přednášejícím policistou. Film je sestaven 
ze čtyř příběhů zachycujících děti v nebezpeč-
ných situacích, jako je např. kontakt s cizí ne-
bezpečnou osobou, problém manipulace s vý-
bušninami či šikana na školách. „Jeho cílem 
je vypěstovat u dětí bezpečné a správné chová-
ní a také zvýšit právní vědomí u žáků prvního 
a druhého stupně základních škol. Mělo by se 

tak pomáhat zamezit, aby se děti mnohdy velice 
snadno staly obětí trestné činnosti,“ uvedl ná-
městek pražského primátora Jan Choděra, do 
jehož kompetence spadá oblast prevence kri-
minality. Projekt vznikl ve spolupráci města, 
Policie ČR – Správy hl. m. Prahy. (frh)

v Hamburku. Domov – hroudu a kořeny – 
nevnímám, jen jsem popisoval, co pro mě 
znamená můj krásný dům a pohled z něj. 

Nikdy jste nedostal chuť vypadnout z měs-
ta na venkov?

Dokud jsem od rána do večera v jednom 
kole, tak nemám o přestěhování vůbec čas 
uvažovat. Jde o to, jak dlouho budu ještě 
zpívat. Pak se rozhodnu mezi dvěma mož-
nostmi na pozdní léta životního podzimu, 
jak zpíval Frank Sinatra v September Of 
My Years... Ted už to není september, ale 
october of my zdar (smích)... 

Možná bych pouvažoval o romantic-
kém domku v Toskánsku, anebo naopak 
to, co jsem vydělal, prošustruju na ces-
tách a objedu svět...   
 Jitka Benešová 

FOTO: JAN SILVAR

Praha slavila výročí osvobození
Oslavy 60. výročí konce 2. světové války 
v Praze proběhly za velkého zájmu veřej-
nosti. Pražané a představitelé města vzdali 
hold všem, kteří se obětovali pro svobodu, 
a ocenili veterány Pražského povstání.

Na desítkách akcí, pořádaných městem 
a městskými částmi a dalšími organizáto-
ry, si statisíce Pražanů a návštěvníků města 
připomněly počátkem května události, kte-
ré proběhly před šedesáti lety v pražských 
ulicích. Na tři stovky přímých účastníků 
povstání se setkaly s představiteli města na 
mítinku, na němž náměstek primátora Jan 
Bürgermeister předal Českému svazu bojov-
níků za svobodu, Konfederaci politických 
vězňů a Československé obci legionářské 

Velkolepou vojenskohistorickou přehlídku na Letenské pláni zhlédlo na 200 tisíc návštěvníků

čení je plánováno na podzim tohoto roku.

 

čení je plánováno na podzim tohoto roku.

 

stříbrné medaile HMP společně s finančním 
darem 300 tisíc korun pro každou z těchto 
organizací.

Nejvíce pozornosti vzbudila věrná rekon-
strukce bojů o Český rozhlas, spanilá jízda 
veteránů pražskými ulicemi a hlavně neví-
daná vojenskohistorická přehlídka na Le-
tenské pláni. Desetitisíce lidí přilákala také 
akce Dejvická demarkační. V šesti stanech 
věnovaných státům, jež se účastnily druhé 
světové války, mohli lidé kromě piva nalézt 
i národní speciality fish and chips nebo ko-
zácký biftek. Slavnosti v Praze zakončil Kon-
cert pro hrdiny na Pražském hradě, hudební 
vystoupení Hvězdy na Vltavě na Staroměst-
ském náměstí a velkolepý ohňostroj na Stře-
leckém ostrově.  (frh)

FO
TO

: D
A

V
ID

 T
U

R
EC

K
Ý

STATISÍCE NA LETNÉ. 
Vojenskohistorická přehlídka  přilákala 
tisíce lidí. Středem pozornosti byla 
vojenská technika spřátelených armád 
a lidé oblečení v jejich uniformách. 

Děti se učí s policií
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DĚTSKÁ PROLÉZAČKA. Malí návštěvníci Zahrady Kinských se radují 
z nově zrekonstruovaného dětského hřiště.

FOTO: DAVID TURECKÝ

ZDRAVOTNICTVÍ – SOCIÁLNÍ POLITIKA – ŠKOLSTVÍ – EKOLOGIE

Paprsek pro postižené se rozšířil
Hlavní město přispělo na hloubětínské oddělení dětského centra 450 tisíci korun
Mladí lidé se zdravotním a kombinova-
ným postižením dostali další příležitost ke 
vzdělávání a terapii. Dětské centrum Papr-
sek otevřelo nové oddělení pro mládež ve 
věku nad 18 let.

Dětské centrum Paprsek koncem měsíce 
května slavnostně otevřelo nové oddělení 
v Praze-Hloubětíně, v němž budou moci po-
kračovat ve vzdělávání a terapii i mladí lidé 
po dovršení osmnácti let. Kapacita tohoto 
zařízení hlavního města Prahy, zaměřeného 
na péči o děti a mladé dospělé se zdravot-
ním a kombinovaným postižením, se zvyšu-
je o deset míst. Město na něj loni a letos při-
spělo celkovou částkou 450 tisíc korun.

Radní hl. m. Prahy Hana Halová podě-
kovala řediteli centra Jaroslavu Šturmovi 
a zaměstnancům Paprsku a dodala: „Velmi 
oceňuji kvalitu péče, o níž dobře vědí pře-
devším rodiče dětí, které jsou v jednotlivých 
střediscích. Jsem přesvědčena, že individu-
ální přístup k dětem, k jejich specifickým 
potřebám s ohledem na postižení i aktuál-
ní zdravotní stav napomáhá k rozvoji jejich 
schopností a podporuje vývoj jejich osobnos-
ti,“ řekla radní. 

Paprsek existuje více než deset let. „Vznikl 
s myšlenkou dát nové možnosti dětem s těž-
kými a kombinovanými postiženími, jež do té 
doby v drtivé většině žily v ústavech odděleně 
od rodin,“ říká ředitel Šturma. Na zrodu cen-
tra se podíleli prof. Zdeněk Matějček a prof. 
Jiří Dunovský. 

Šlo o to, nabídnout možnost odborné 
komplexní pomoci a přitom umožnit dětem 
žít ve svých rodinách. Denní péče v Paprsku 
jim měla zajistit zabezpečování i těch po-
třeb, jež jsou vzhledem k povaze jejich po-
stižení specifické. „Teď se podařilo zajistit 
kontinuitu péče o děti, které mezitím odrost-
ly, o nyní již dospělé klienty našeho středis-
ka,“ dodal ředitel Šturma.

Prvním zařízením tohoto typu byl denní 
stacionář v Hloubětíně v Šestajovické ulici, 
od roku 1997 působí pobočka Paprsku na 
Proseku v Bílinské ulici, v posledních letech 
je součástí Paprsku denní stacionář Dar 
v Praze 6-Vokovicích a také denní stacionář 
v Praze 10-Nových Petrovicích. 

Všechna tato střediska dohromady dis-
ponují téměř stovkou míst pro zdravotně 
postižené děti a mladistvé.  

 (frh)
DALŠÍ PŘÍLEŽITOST. Individuální přístup v centru Paprsek napomáhá dětem a mladým 
lidem se zdravotním a kombinovaným postižením k rozvoji jejich schopností.

Pražské oázy zeleně s novou tváří

Tragédie a absurdnost 
nacistického školství

Seriál o pražském školství

FOTO: DAVID TURECKÝ

SPOJENÍ SIL. Primátor Pavel Bém

 

Salmonelóza je nebezpečná cho-
roba zažívacího traktu a skutečný 
postrach provozovatelů veřejné-
ho stravování. Už jste ji letos za-
znamenali?

Ano, zaznamenali. Onemocnění sal-
monelózou není vázáno na určitou roč-
ní dobu, výskyt je v průběhu celého ro-
ku, i když je pravda, že v letním období 
je počet případů vyšší.
Kterým potravinám se v teplých 
dnech ve veřejném stravování ra-
ději vyhnout, aby člověk nerisko-
val nákazu nějakou střevní ne-
mocí?

Podstatou alimentárního přenosu 
u salmonelóz je skutečnost, že se dě-
je potravinami, které se nezpracováva-
jí za vyšší teploty a které jsou dobrou 
živnou půdou pro pomnožení salmonel. 
Nejčastějším vehikulem jsou mazlavé 
salámy, tlačenky, jitrnice, sekaná, ját-
rovky, paštiky, mléčné výrobky (šlehač-
ka, sušená mléka) a masové výrobky. 
Velmi rizikové jsou výrobky z vajec, ať 
už jde o lahůdkářské (majonéza, saláty, 
vaječné pomazánky) nebo o cukrářské 
výrobky (žloutkové věnečky, krémy, bíl-
kové polevy apod.), ve kterých se po-
užívá syrový nebo polosyrový žloutek 
nebo bílek.
Člověk obvykle rychle pozná, že 
se nakazil z nějakého jídla, ale 
co má v takových případech dělat, 
kam se obrátit?

Hlavní zásadou úspěšné léčby je do-
statečná rehydratace, tzn. pití dosta-
tečného množství tekutin, a to z dů-
vodu, že pro toto onemocnění jsou 
charakteristické průjmy a zvracení spo-
jené se zvýšenou ztrátou tekutin. 

Zvláště u malých dětí a starších lidí 
proto hrozí rychlá dehydratace. Na lé-
čení nejsou specifické léky, indikovány 
jsou hlavně léky tlumící příznaky – prů-
jem a zvracení. Jen v ojedinělých pří-
padech ošetřující lékař určí další jinou 
léčbu. 

 

(rb)

Zeptali jsme se

MUDr. VLADIMÍR POLANECKÝ 
hygienik hl. m. Prahy

FO
TO

: D
A

V
ID

 T
U

R
EC

K
Ý

Po okupaci zbytku Československa a vy-
tvoření Protektorátu Čechy a Morava bylo 
cílem nacistické politiky odstranit z čes-
kého školství jeho demokratické a národní 
rysy. Školství se mělo opírat o nacistickou 
pedagogiku, zdůrazňující biologizující ten-
dence, preferující tělesnou zdatnost a pře-
svědčenou o jedinečnosti, nepřemožitel-
nosti a prioritě německého národa.

Bylo zrušeno vysokoškolské vzdělání uči-
telů a byly ponechány pouze učitelské ústa-
vy. Škola byla vystavena přímému nátlaku 
a zásahům do jejího obsahového zaměření 
i  strukturálního uspořádání. Do roku 1941 
bylo revidováno 1200 učebnic a 283 jich by-
lo zakázáno zcela. Byla zavedena povinná 
výuka němčiny, počet jejích hodin se zvy-
šoval. Na středních školách následovala 
výuka některých předmětů v tomto jazyce. 
Od roku 1941/1942 byla zastavena výuka 
dějepisu i dějin literatury a zrušena výu-
ka filozofie. 

Známé je uzavření českých vysokých 
škol na podzim roku 1939, avšak rušeny 
byly i školy střední, ba i základního ty-
pu. Poslední dva roky války, v období tzv. 
války totální, znamenaly praktický roz-

klad českého školství. V této nenormální 
situaci každá škola prožívala své tragédie 
i absurdnosti. Příkladem může být praž-
ská konzervatoř, která několikanásobně 
překročila svoji kapacitu, když po zruše-
ní vysokých škol přijala řadu studentů, 
aby je ochránila před pracovním nasaze-
ním v Německu. Chvíle hrůzy prožívali za-
městnanci, když na udání, že ve varhanách 
v Sukově síni jsou ukryty zbraně, gestapo 
školu prohledávalo. Když na podzim roku 
1944 byla škola definitivně uzavřena, bylo 
z 28 profesorů vytvořeno družstvo protile-
tecké obrany. Při náletu 14. února 1945 je-
ho členové na půdách, střechách a věžích 
zneškodňovali bomby a hasili vznikající 
požáry. Jen díky nim nezbyly z konzerva-
toře jen duté trosky, jak se to stalo u mnoha 
okolních domů. Škola však zaplatila oběť-
mi na lidských životech z řad žáků i profe-
sorů. Někteří byli umučeni v koncentrač-
ních táborech, jako např. člen orchestru 
Národního divadla Otakar Šourek, jiní ze-
mřeli v důsledku válečných útrap či padli 
v květnovém povstání.

Jan Štrof, 
radní hl. města Prahy

Oblíbená zahrada Kinských a obora Hvěz-
da procházejí rekonstrukcí, která z nich má 
udělat atraktivní místa odpočinku Pražanů. 
Zejména zahrada Kinských, rozkládající se 
na ploše téměř 22 hektarů na svahu Petří-
na, potřebuje kvůli dlouholeté zanedbanos-
ti zásah skutečně akutně. 

„Naprostou většinu nákladů rekonstrukce 
tvoří obnova narušených stavebních prvků 
zahrady, což se týká všech komunikací, scho-
dišť, opěrných zdí, oplocení a vstupů, dešťové 
kanalizace, vodních prvků a odvodňovacích 
štol a prvků drobné zahradní architektury, 
objektů určených pro údržbu zahrady a soci-
álního vybavení pro návštěvníky,“ říká radní 
Miloš Gregar.

V dolní části zahrady již slouží hlídané 
a oplocené dětské hřiště. Před letohrádkem 
Kinských jsou upraveny komunikace, k osvě-
žení návštěvníků slouží eliptická kamenná 
kašna a opravě neušla ani fontána před leto-
hrádkem či vodopády s vyhlídkou. Samozřej-
mostí bylo doplnění zeleně novou výsadbou 
značného množství dřevin a bylin. Novou 
tvář dostala po zásadních úpravách i obě je-
zírka, zásobovaná podzemní vodou ze štol. 

V oboře Hvězda proběhla úprava obvodo-
vé parkové cesty, náhrada starého schodiště 
před letohrádkem schodištěm novým, prove-
dení obrub parkových cest z ocelové pásovi-

ny, úprava závlahového systému s napojením 
ze stávajícího vodojemu Světluška a úprava 
střední trávníkové plochy. Oboru čekají ještě 
další práce. Již nevyhovující sociální zázemí 
údržby obory bude nahrazeno novým objek-
tem, jehož součástí budou nová veřejná WC. 

Po opravě úseku ohradní zdi od brány z Pe-
třin k Libocké brance se má zřizovat nové 
dětské hřiště v sousedství objektu sociálního 
zázemí a téměř dokončen je obnovený, dávno 
zaniklý rybníček ve východní části libocké 
louky.  (rb)

Členy souboru jsou dospělí mentálně a zrakově 
postižení klienti Domova pro zrakově postižené 
Palata, jehož zřizovatelem je magistrát hl. měs-
ta Prahy. Osmičlenný divadelní soubor založila 
před téměř pěti lety terapeutka Domova Palata 
Markéta Řeřichová, která je autorkou a realizá-
torkou představení.

Patronkou souboru je herečka Gabriela  
Vránová. Hlavní myšlenkou představení Obra-
zy života je cesta za tím, co je v životě skutečně 
důležité, zaobírá se hledáním lidských hodnot. 
Jednotlivé scény jsou propojeny písněmi. 

Premiéra hry Obrazy života se konala 16.  
února v Domově Palata v rámci kampaně 30 dní 
pro neziskový sektor a mimo jiné reprízy vystu-
poval soubor Kopretina na festivalu Integrace 
Slunce v paláci Akropolis. Podstatou činnos-
ti divadelního souboru je teatroterapie – léčba 
divadlem. Prostřednictvím divadelní tvorby je 
možné pomáhat rozvíjet komunikační schop-
nosti handicapovaných členů souboru, vytvářet 
podmínky pro zlepšení jejich sociálního statu-
su a navazovat kontakty s okolím. Dlouhodo-
bým záměrem je integrace, aktivní zapojení li-
dí s handicapem do společnosti s cílem zvýšení 
kvality jejich života.

Kopretina mezi ploty

Divadelní soubor Kopretina se zaměřuje  
i na oslovování lidí z řad diváků. Snaží se o pře-
konání bariéry nejen mezi jevištěm a hledištěm, 
ale především o překonání bariér, které jsme  
si sami v sobě vytvořili, čímž naplňuje ideu  
Roberta Kozlera, zakladatele  festivalu Mezi  
ploty.  (red)

OBRAZY ŽIVOTA je název divadelního 
představení klientů Domova pro zrakově  
postižené Palata. 

FOTO: MIROSLAV LÉDL
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Hlavní město Praha a radní hl. m. Prahy Mgr. Hana Halová
si Vás dovolují pozvat na 

DOBRÝ DEN SENIORŮ
na Výstavišti Praha – Křižíkova fontána             12. června 2005 od 14.00 hod.

Můžete se těšit na dobré rady a bohatý program.

V programu mimo jiné vystoupí:
dechová hudba Česká Švitorka, P. Filipovská, J. Sochor a Baby trio, D. Klapka a zatančí dětské soubory.

Celý areál Výstaviště Praha Vám bude k dispozici již od 13.00 hod. 
(můžete navštívit Křižíkovu fontánu i informační stánky právní a zdravotní poradny, 

poradnu ochrany spotřebitele či stánek Městské policie).

Bavit se bude určitě každý a nejen senioři.
Pořadem Vás bude provázet Jožka Zeman.

Čtrnáctého ročníku festivalu 
Mezi ploty se letos zúčastnil 
i divadelní soubor Kopretina 
s představením Obrazy života. 
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Nerezové pouzdro o průměru 12 centime-
trů a 50 centimetrů dlouhé, naplněné do-
kumenty a předměty typickými pro dneš-
ní dobu, se stalo součástí devátého pilíře 
Karlova mostu. 

V polovině května je tam uložil náměstek 
pražského primátora Jan Bürgermeister jako 
poselství příštím generacím. „Končí oprava 
dvou pilířů mostu, ke které bylo nutné přistou-
pit po povodni, jež Prahu postihla v roce 2002. 
Řekli jsme si, že když už jsme se prokopali tak 
hluboko do minulosti, bylo by hezké, kdyby-
chom těm, kteří budou kopat po nás, nechali 
svědectví o dnešní době,“ řekl náměstek.

Schránka, která byla pečlivě uzavřena spe-
ciálním lepidlem, obsahuje měděnou destič-
ku se znakem Prahy a datem uložení, mapu 
metropole, dokumenty o prezidentovi repub-
liky, primátorovi a zastupitelích města, film 
o Praze na DVD, současné bankovky a min-
ce, nedělní noviny, jízdenku MHD, divadelní 
program a další předměty. 

Pamětní listiny a další předměty ukládané 
do kovových schránek jsou čas od času obje-
vovány při opravách pražských věží, v oltářích 
kostelů, v podstavcích pomníků a v pilířích 
pražských mostů. Zatím nejnovějším nále-
zem je schránka s listinou z Jungmannova po-
mníku. Práce na stabilizaci osmého a deváté-

ARCHITEKTURA – HISTORIE – PAMÁTKY – UMĚNÍ – MÓDA
ROZVOJ MĚSTA

Karlův most ukrývá poselství

 PRAHA V PROMĚNÁCH

FOTO: ARCHIV HLMP

FOTO: DAVID TURECKÝ

Na sklonku 12. a na počátku 13. sto-
letí dominovaly pražskému Mezihradí 
více než tři desítky kamenných román-
ských kostelů a kaplí. 
Výzkum doložil také existenci více než 
sedmdesáti kamenných tzv. vlastnických 
dvorců a románských kupeckých domů. 
Podhradní osídlení se zahušťovalo a stále 
více nabývalo městského charakteru. Sta-
ré cesty se měnily v ulice a setkávaly se 
na velkém ústředním tržišti, dnešním Sta-
roměstském náměstí, které zastínilo pů-
vodní staré trhy v blízkosti Pražského hra-
du a Vyšehradu. Potřeba udržení pořádku 
na velkém tržišti a také nutnost zajištění 
náležitých panovnických důchodů vedla 
nejen k založení knížecí celnice (Ungeltu, 
Týnského dvora), ale také ke vzniku úřadu 
tržního rychtáře, který je v Praze poprvé 
doložen k roku 1212. 
Jednotlivé části zastavěného území stále 
ještě patřily buď panovníkovi a členům je-
ho rodiny, anebo církevním institucím a kní-
žecím družiníkům, jimž panovník pozemky, 
dvorce a osady v podhradí daroval. Vzni-
kající městský organismus však jen stěží 
mohl existovat pod roztříštěnou správou 
feudálních vlastníků. Jako první si potřeby 
nové správní organizace zřejmě byli vědomi 
zkušení cizí obchodníci, kteří uvnitř pražské 
aglomerace vytvořili uzavřené sídlení okrs-
ky: dobové prameny hovoří o osadách kup-
ců teutonských (německých), románských 
(italských či burgundsko-valonských), ži-
dovských a domácích (českých). Kupci si 
na českém knížeti postupně vymohli výsa-
dy, na prvním místě imunitu – tedy vyně-
tí ze správní a soudní pravomoci kohokoli 
s výjimkou panovníka – a také právo být 
spravováni a souzeni rychtářem voleným  
z vlastních řad. Nejdůležitější pražskou vý-
sadou tohoto typu bylo privilegium Sobě-
slava II. (1173–1178) pro německé kupce 
sídlící v osadě při kostele sv. Petra. Stalo se 
právním základem existence komuny – sa-
mosprávné obce osobně svobodných měš-
ťanů, podřízených pouze králi. Také pražští 
Židé získali potvrzení svých výsad, avšak 
teprve v roce 1254, po nástupu Přemysla 
Otakara II. (1253–1278) na královský trůn.
Mezitím již na pravém i levém vltavském 
břehu vyvrcholil zrod vrcholně středově-
kého města. Začal krátce po roce 1230, 
kdy se ujal vlády Otakarův otec, král Vác-
lav I. (1230–1253), a potvrdil pražským 

Zrod vrcholně středověkého 
souměstí

DEVÁTÝ PILÍŘ Karlova mostu se stal úkrytem pro nerezové pouzdro s poselstvím pro 
příští generace.

STRÁNKY Z PRAŽSKÉ HISTORIE          VII.

FOTO: ARCHIV HL. M. PRAHY

Ovocný trh roku 1928.

Ovocný trh, jak jej známe dnes.

Dne 27. 6. 1555, před 450 lety, polo-
žil rakouský arcivévoda a místodržitel 

v Čechách Ferdinand Tyrolský základní 
kámen k letohrádku Hvězda. Tento re-
nesanční skvost tehdejší Prahy je znám  
Pražanům zejména z procházek či projíž-
děk jeho oborou a školní mládeži připo-
mínán v souvislosti s bitvou na Bílé hoře  
a  posledním odporem Moravanů.
K letohrádku se vztahuje řada legend.  
První (Jan František Beckovský) přisu-
zuje výstavbu Jiřímu z Kunštátu a Podě-
brad pro manželku Kunhutu ze Sternbergu  
(proto hvězda – německy Stern). Jiná hovoří  
o tajné manželce arcivévody, kupecké 
dceři Filipině Welserové, která zde mě-
la přebývat.  Jednou, když  otec arcivé-
vody, císař Ferdinand I., zde lovil a dostal  
žízeň, mu Filipina donesla napít vody.  
Císař byl prý uchvácen její krásou a in-

FOTO: ARCHIV MHMP
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Němcům Soběslavovo privilegium. Vzápě-
tí nařídil vybudování mohutného opevnění 
v podobě pásu kamenných hradeb s 13 
věžemi a branami, chráněného parkánem 
a hlubokým příkopem. Opevnění velkým 
obloukem od dnešní Národní třídy přes 
Příkopy po Revoluční třídu vydělilo z do-
savadní různorodé zástavby Pražské Měs-
to (později nazývané Větší či Staré Město 
pražské) o rozloze 140 hektarů. 
Ještě než byla fortifikace dokončena, sku-
pina vlivných kupců, důlních a mincovních 
podnikatelů v čele s mincmistrem Eber-
hardem založila uvnitř budovaného hra-
debního obvodu, na volném jihovýchodním 
prostranství nedaleko Velkého (Staro-
městského) rynku, další „nové tržiště“ a ko-
lem něho výstavné Nové Město u kostela 
sv. Havla (neboli Havelské Město). „Zakla-
datel měst“ Přemysl Otakar II. zrušil roku 
1257 staré podhradní osídlení na levém 
břehu, jeho obyvatele nahradil novými ko-
lonisty a založil na jeho místě Nové Město 
pražské (od 14. století nazývané Menším 
Městem a později Malou Stranou).
Tak se zrodilo vrcholně středověké praž-
ské souměstí. Ve 14. století je doplnilo 
ještě poddanské město Hradčany v bez-
prostředním předpolí Pražského hradu 
a na pravém břehu Vltavy Nové Město 
pražské císaře Karla IV.

 Václav Ledvinka
 

  

POSLEDNÍ dochovaný dům s věží býva-
lého Havelského Města – čp. 403-I v Ry-
tířské ulici. 

teligencí a uznal legitimitu sňatku a Filipi-
nu povýšil do šlechtického rodu. Poslední  
z legend vypráví, že sám arcivévoda  zpraco-
val architektonický plán letohrádku.
Dost však legend. Pravda je, že plány na  
jeho přání zpracovali a stavbu realizova-
li stavitelé pražského královského dvora  
Giovanni Maria Avostalis a Giovanni  
Lucchese. Arcivévoda prý skutečně  
vykopal sám jámu pro základní kámen. 
Letohrádek byl  oddělen od obory samo-
statnou zdí. Dokončen byl na podzim ro-
ku 1556.
Letohrádek  je dvoupatrový. Ve druhém pat-
ře je rozlehlý sál. Obvodový plášť byl záměr-
ně ponechán bez ozdob. Střecha byla pů-
vodně vyšší, pokrytá mědí a s pozlacenou 
hvězdou (vše v roce 1648 ukradli švédští 
žoldnéři při obléhání Prahy). Dnešní podoba 
střechy je z období Josefa II. Oč prostší byl 

ho pilíře mostu nyní vrcholí. Zatímco založení 
ostatních pilířů bylo opraveno po velké povod-
ni koncem předminulého století, tyto dva se ni-

kdy neopravovaly a zůstávaly ohroženy. Celko-
vá oprava mostu včetně povrchové desky bude 
pokračovat začátkem příštího roku.

 

(frh)

venkovní vzhled, o to vznosnější byl vnit-
řek. Především jeho bohatá štuková vý-
zdoba. Obora u letohrádku má rozlohu při-
bližně 80 hektarů. Do ní vede několik bran.  
Připomínám jednu z menších, které se  
říká Světlička. Tam prý stáli Moravané  
v bělohorské bitvě. Ve výročí bitvy tam lidé 
zapalovali svíčky.
V moderní době byl letohrádek v ro-
ce1951 Muzeem Aloise Jiráska, v ro-
ce 1964 expozicí Mikoláše Alše. V sou-
časnosti je letohrádek národní kulturní  
památkou s expozicí Památníku národní-
ho písemnictví (stavební vývoj letohrád-
ku, model bitvy na Bílé hoře, příležitostné  
výstavy). Věřím, že si nenecháte ujít nejen 
unikátní architekturu letohrádku, ale ani 
jeho zajímavou expozici.
  RNDr. Igor Němec,

radní hlavního města Prahy

Kulturní výročí – 450 let letohrádku Hvězda

MISS ČR 2000, modelka a dýdžejka  
Michaela Salačová, a „zlatí“ sportovci ly-

žařka Kateřina Neu-
mannová a hokejista 
Jiří Fischer byli me-
zi hosty při slavnost-
ním otevření nové 
značkové prodejny 
společnosti  Sol i-
ter. Nová značko-
vá prodejna šperků  
v centru Prahy v bu-
dově Obecního domu  
na náměstí Republi-
ky nabízí nejen kla-
sické zlaté a stříbrné 

šperky, ale i luxusní soupravy, největší výběr 
briliantových šperků, modely z 18karátové-
ho zlata a další originální rukodělné šperky. 
Nechybí nabídka ryzích zlatých destiček, 
švýcarské hodinářské firmy REVUE THO-

MEN, luxusní kolekce ocelových šperků 
MONO a osobitý soubor foukaného luxus-
ního skla značky PETR VADURA DESIGN. 
Michaela Salačová propůjčila svůj půvab jak 
značce Soliter, tak také šperku roku tohoto 
výrobce, který přijde náročného zákazníka 
na dva miliony korun.  (rb)

Zlatí mezi zlatemInspirující odkaz Jana Husa
svůj život. V hlavních rolích se představí Ilona 
Csáková (Královna) a Josef Vojtek (Hus). 

Výstava na Hradě
Tereziánské křídlo Pražského hradu bude od 
30. června do 2. října hostit výstavu, která má 
vyznačit postavě a dílu Jana Husa historic-
ké místo a definovat jeho význam pro české 
a světové dějiny a myšlení. Je určena laické-
mu publiku, čemuž je podřízena jak její for-
ma – sdělnost a názornost, estetická strohost, 
multimedialita, tak obsah – vedle plošných 
exponátů, panelů a předmětů budou součás-
tí výstavy projekce, trojrozměrné exponáty 
i zvukové a audiovizuální součásti.
Hlavními exponáty, které je možno označit 
za výjimečné a veřejně téměř neprezentova-
né, budou originál Husova hliněného litur-
gického kalichu, originály knih s Husovými 
margináliemi, Jistebnický kancionál v digi-
tálním faksimile a další. Výstava je přístupná  
denně mimo pondělí od 10 do 18 hod.  (frh)
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Letošní 590. výročí upálení Mistra Jana Husa 
inspirovalo umělce i kulturní instituce k řadě 
uměleckých počinů připomínajících histo-
rické místo této významné osobnosti v čes-
kých i světových dějinách.

Scénické oratorium
Jedním z nejvýraznějších projektů, kte-
rý vznikl pod záštitou prezidenta republiky 
Václava Klause a pražského primátora Pavla 
Béma, je scénické oratorium skladatele Ri-
charda Pachmana zabývající se Husovým 
životem. Představení bude mj. součástí ofi-
ciálních oslav výročí a bude mít premiéru 5. 
července od 20 hodin na Staroměstském ná-
městí. Po premiéře bude oratorium v červen-
ci několikrát reprízováno i v zahradách Praž-
ského hradu. 
V představení budou kombinovány písně 
s dramatickými situacemi osobních život-
ních osudů. Děj se odehrává v cele noc před 
popravou, kdy Mistr Jan Hus vzpomíná na 

FOTO: 2xARCHIV SOLITER

Příště: Pod vládou patriciátu 
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